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Naravno, ne `elim 

da ka`em da mi treba 

da idemo u operacije

nametawa mira,

operacije koje nisu 

pod pokroviteqstvom

UN, ali je veoma bitno

da budemo prisutni 

tamo gde je ceo svet

prisutan.

To je odrednica 

dobre politike.

Nedavno sam i javno

postavio pitawe za

razmi{qawe: da smo

sada ~lanica Natoa, 

da li bi pitawe 

statusa Kosmeta uop{te

bilo postavqeno? 

Svako ko se ozbiqno

bavi politikom zna 

da se to nikada ne bi

dogodilo. Emocije su

jedno, realnost drugo.

S
a general-majorom Draganom Kolunxijom, komandantom Operativnih snaga,
najvi{eg zdru`enog sastavom Vojske SCG, razgovarali smo nedavno u Kragu-
jevcu, gde je i sme{tena wihova komanda. Pitawa opremqenosti, problemi
izazvani skra}ivawem vojnog roka, bezbednosni izazovi ka kojima se u pro-
cesu reforme Vojske i odre|uju, po`eqan profil oficira danas, ali i od-
nos prema vojnoj tradiciji, samo su neke od tema o kojima smo razgovarali.

Ocena borbene sposobnosti Operativnih snaga, ali i Vojske u celini, u
prethodnoj godini ne{to je ni`a nego u prethodnom periodu. [ta se dogo-
dilo? Koji su to najve}i problemi sa kojima se susre}ete? 

– Posle iscrpne analize predlo`ili smo ocenu 3,38 za Operativne snage
i ona je prihva}ena. To je prvi put u nizu godina da je ocena dobra, a ne vrlo
dobra. Da predlo`imo tu ocenu odlu~ili smo se, jer smo hteli da budemo real-
ni, iskreni i da i vojnom i dr`avnom rukovodstvu poku{amo da skrenemo pa`wu
na stawe borbene gotovosti u delu Vojske koji ~ine Operativne snage. Isposta-
vilo se da je ta ocena bila identi~na sa prose~nom ocenom borbene gotovosti
~itave Vojske. [ta je sve uticalo na takvu ocenu? Operativne snage su nastale
od U`i~kog i Beogradskog korpusa, dela jedinica koje su bile neposredno pot~i-
wene General{tabu i dela jedinica iz Ni{kog korpusa. Kada se pogleda sada-
{wa struktura, svi ti sastavi su drasti~no mawi po brojnom stawu, qudstvu i
tehnici u odnosu na raniji period. 

Imaju}i u vidu da tokom pro{le godine u naoru`awe nije ni{ta novo uvede-
no, da je vojni rok skra}en sa devet na {est meseci, {to bitno uti~e na borbenu
gotovost, posledice su bile neizbe`ne. Mo`da i ova ocena nije realna, ali su
sada{wi mehanizmi po kojima se ocewuje borbena gotovost doveli do ovakvih
procenata. Ta ocena nije previ{e alarmantna, kada se zna kakvo je ukupno stawe
u na{em dru{tvu, privredi... Tranzicija zahvata i Vojsku kao deo sistema odbra-
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ne, odnosno dru{tva. Ali je sve to dobra osnova za razmi{qawe,
realno planirawe zasnovano na sopstvenom iskustvu, ali i na is-
kustvu zemaqa u okru`ewu. Naravno, u skladu sa mogu}nostima dru-
{tva. Nepotrebna je ostra{}enost, ose}aj da na nas u Vojsci niko
u dr`avi ne misli. Ube|en sam da dr`avno rukovodstvo misli o
Vojsci, onoliko koliko mo`e, imaju}i u vidu sve segmente dru{tva. 

Pitawe opremqenosti je, svakako, jedan od odre|uju}ih ele-
menata funkcionalnosti Operativnih snaga. Poznato je
stawe na{eg naoru`awa i opreme, posebno sredstava veze.
[ta je to {to je u ovom trenutku neophodno za boqi rad?

– Najkra}i odgovor bi bio: mnogo toga. Mi vojnici uvek od-
re|ujemo te`i{te, shodno ciqu koji ̀ elimo da postignemo. U okvi-
ru reforme Vojske nastojimo da pro-
cenimo koje su to jedinice i snage ko-
je su nam najbitnije u sistemu borbe-
ne gotovosti, i koje treba za {to kra-
}e vreme opremiti za zadatke koji ih
~ekaju. Imamo naoru`awe koje je do-
bro, kvalitetno i ceweno u svetu. To
{to nam nedostaje jesu sredstva veze,
sredstva za za{titu qudstva i optoe-
lektronska sredstva, a neophodna
nam je i informati~ka oprema, jer
svi znamo {ta zna~i brza obrada po-
dataka za svaki sistem.

Jedno od preovla|uju}ih na~ela
kojeg se dr`e savremene armije jeste

rano upozorewe na opasnost. Kada predupredite opasnost, weni
efekti su neuporedivo mawi. Smer u kome ide reforma Vojske –
smawewe broja vojnika i wihova boqa opremqenost i profesio-
nalizacija – name}e novi zahtev, a to je obezbe|ewe manevarskih
sposobnosti takvih jedinica. Desetine i stotine kilometara mane-
varskog prostora ne bi trebalo da predstavqaju nikakav problem
za takve sastave. Zato su veoma va`ne helikopterske jedinice,
transportna sredstva, a uporedo s tim, transportni helikopteri u
paru sa borbenim helikopterima, koji su dobra za{tita tih jedi-
nica. Poznato je da je transportni helikopter u preletu veoma po-
godna meta, a svako wegovo obarawe zna~ilo bi i velike gubitke.
Borbeni helikopteri su odli~ni i za podr{ku vatrenoj jedinici na

terenu, pogotovo kada se imaju u vidu
zahtevi i pravila anga`ovawa, po-
{tovawe normi me|unarodnog ratnog
prava, proporcionalnost upotrebe
sile... Legitimitet upotrebe snaga
ima pravi oblik ukoliko dozirate
oru`anu silu u odnosu na opasnost.
Time se izbegavaju svi vidovi osude,
koje smo na ovom prostoru, na`alost,
imali kao iskustvo.

Koliki  problem predstavqa
skra}ewe vojnog roka i slaba popuna
jedinica vojnicima (43%). Kako ga
prevazilazite na putu do profesio-
nalne vojske? 
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Kao komandant ja bih uvek vi{e voleo da imam
tri profesionalne brigade nego mawe spremne i
obu~ene korpuse. 

Neki qudi u javnosti govore da nam je i daqe po-
trebna velika armija, sa brojnim oklopnim jedi-
nicama... Ali se ti isti qudi ne pitaju kako to
obezbediti. Ukoliko mi u Vojsci sada imamo bu-
xetska sredstva samo do juna ili jula, zanima me
da li uop{te javnost mo`e da pretpostavi kako
se snalazimo. To mi najboqe znamo.



Predvi|ene za brzi odgovor na nepo-
sredne opasnosti, Operativne snage
su intervidovska komponenta na{e
vojske.  Zanimqivo je ~uti od Vas koji
nas bezbednosni izazovi ~ekaju u ovoj
konstelaciji sveta i vremena?

– Strategija i Doktrina de-
fini{u rizike, pretwe i izazove. Tu
je i ~iwenica da na mati~noj terito-
riji SCG imamo Kfor i Unmik, u skla-
du sa Rezolucijom 1244. Ta rezoluci-
ja i Kumanovski sporazum defini{u i
odnos na{e dr`ave i Vojske prema
Kforu. Taj odnos je partnerski. Min-
istar odbrane, na~elnik General{ta-

ba, ali i komandanti brigada i bataqona imaju redovne sastanke
sa qudima na odgovaraju}im nivoima komandovawa u Kforu, ~ak i
do nivoa komandi brigada i bataqona. ^este su i istovremene
patrole u skladu sa dogovorenim procedurama. Sve to govori da
je rizik smawen, ali nije iskqu~en. To {to nas uvek opomiwe jeste
17. mart 2004, ali su tu i mnogobrojni teroristi~ki akti koji su
se dogodili od 1999. do danas. Tu su i teroristi~ki akti koji se
doga|aju u svetu, od 11. septembra do napada u Madridu, Engle-
skoj... Razli~iti su motivi takvih napada, ali su posledice iste –
strah, panika, nesigurnost. 

Analiziraju}i pretwe i izazove proceweno je da u ovom tre-
nutku ne mo`e da do|e do nekog regionalnog rata na Balkanu, ~ak
ni do lokalnog sukoba. Sporazumi koji su potpisani posle 1995.
godine, u Firenci, Be~u, otvorili su mogu}nosti da se me|usob-
nim kontaktima vojnih delegacija zemaqa u regionu, Evropi i {i-
re, te uvidom u stawe oru`anih snaga tih dr`ava, stvaraju pove-
rewe i sigurnost. Tu su i zajedni~ke vojne ve`be poput Plavog pu-
ta, Zajedni~kog horizonta, u~e{}a na{e fregate na ve`bi Itali-
janske mornarice ili ve`ba u Bugarskoj, na kojoj su u~estvovale
neke na{e kopnene snage... Sada se deo na{ih snaga priprema za
u~e{}e na ve`bi in`ewerijskih jedinica u Ma|arskoj. Sve to
stvara povoqan ambijent me|usobnog upoznavawa, a time i ovla-
davawa situacijom. 

Terorizam je globalna pretwa, a kod nas se ose}a i pretwa
eventualnih nemira radi ostvarewa nekih specifi~nih politi~-
kih ciqeva. Dimenzionirawe i opremawe snaga unutar Vojske zah-

– Skra}ewe vojnog roka je zakonom donesena odluka. Tu vi{e
nema {ta da se pri~a. Trajawe vojnog roka omogu}uje da se vojnik
obu~i za odre|enu specijalnost na sredstvima koja nisu slo`ena.
Imaju}i u vidu koliko je nauka primewena na sredstvima ratne
tehnike, koliko su ona sofisticirana i kakvo je majstorstvo u ru-
kovawu neophodno, dolazimo do zakqu~ka da samo profesionalci
mogu da rukuju odre|enim sredstvima. 

Problem je nastao zbog neuskla|enosti po~etka primene
skra}ewa vojnog roka i obezbe|ewa odre|enog stepena profesio-
nalnosti unutar Vojske. Tu je nastao debalans. Mislim da je pre od-
luke o skra}ewu vojnog roka trebalo stvoriti odre|eno jezgro pro-
fesionalnih jedinica, a onda iz faze u fazu i}i na to da se obez-
bedi kontinuitet borbene gotovosti. 

Poseban problem, na koji je ukazao i gospodin Zoran Jefti},
pomo}nik ministra odbrane za qudske resurse u jednom od prethod-
nih brojeva magazinu ”Odbrana“ – jeste struktura profesionalnog
sastava Vojske. Umesto jasne uzlazne linije, linija je krivudava, sa za-
stojima i izra`enom kolebqivo{}u. Da analiziramo za{to je to ta-
ko, nema svrhe, ali hajde da vidimo {ta sada. Mislim da {to pre tre-
ba stvoriti odre|en broj profesionalnih jedinica – ~isto profesi-
onalnih. Kada o tome razmi{qamo mogli bismo da se setimo izreke
da je sve prolazno, samo je interes ve~an. Onaj koji se odlu~i za po-
sao profesionalnog vojnika mora biti i dobro pla}en. Zamenik na-
~elnika General{taba general-major Zdravko Pono{ je, tako|e za
”Odbranu“, rekao da vojni poziv nije
prose~an, te da ne mo`e biti ni pro-
se~no ili ispod proseka pla}en. Najni-
`a plata vojnika profesionalca mora
biti vi{a od republi~kog proseka. 

Primer koji to potkrepquje jeste
stawe u Kopnenoj zoni bezbednosti.
Na osnovu odluke ministra odbrane,
u obezbe|ewu administrativne linije
sa Kosovom i Metohijom i kontroli
KZB anga`ovan je iskqu~ivo profesi-
onalni sastav VSCG. Od tog trenutka
mi tamo nismo imali disciplinskih
problema, vanrednih doga|aja ili
ekscesa u samoj zoni. Profesionalac
je profesionalac. 

Neophodno je da se {to pre regu-
li{e status vojnika po ugovoru. U in`eweriji, na primer, oni su ru-
kovaoci na dozeru, kopa~u, utovariva~u... Po sada{wem re{ewu
mogu da budu profesionalci samo do 35 godine starosti. U gra|e-
vinskim firmama na istim poslovima rade qudi i u pedesetoj, ~ak i
stariji, a mi se olako odri~emo vojnika koji su tek stekli najboqi
nivo osposobqenosti za obavqawe du`nosti. U takvim situacijama
mladost i fizi~ku kondiciju zamewuju je znawe i iskustvo. To se, na-
ravno, ne odnosi na specijalne jedinice gde psihofizi~ki kriteri-
jumi moraju da se po{tuju. 

Va`no je, tako|e, stvoriti mogu}nost da, kada se dogodi da voj-
nik profesionalac izgubi sposobnost da obavqa svoju dotada{wu
du`nost, mo`e da se prekvalifikuje za neke druge du`nosti unutar
Vojske.

Koliko su, kada se sve to uzme u obzir, Operativne snage i
zaista operativne, i {ta im obezbe|uje tu operativnost?

– Operativne su jer u svom sastavu imaju najvi{e profesio-
nalnih jedinica. Tu svakako treba ista}i dve brigade, 72. specijal-
nu i 63. padobransku, bataqon vojne policije, 24. bataqon za spe-
cijalna dejstva, ali i ogroman potencijal mladih stare{ina i voj-
nika po ugovoru, raspore|enih u drugim jedinicama, a sa kojima se
pregrupisavawem mo`e dobiti mawi broj vrlo profesionalnih sa-
stava. Za svakog komandanta je imperativ da ima jedinicu koju mo`e
da upotrebi u slu~aju bilo kakve opasnosti. Ako to nemate, onda ne-
mate ni sigurnost.

10 1. maj  2006.

INTERVJU

Neophodno je da se {to pre reguli{e status voj-
nika po ugovoru. U in`eweriji, na primer, oni
su rukovaoci na dozeru, u utovariva~u...  Po sa-
da{wem re{ewu mogu da budu profesionalci
samo do 35 godine starosti. U gra|evinskim
firmama na istim poslovima rade qudi i u pe-
desetoj, ~ak i stariji, a mi se olako odri~emo
vojnika koji su tek stekli najboqi nivo osposo-
bqenosti za obavqawe du`nosti. U takvim situ-
acijama mladost i fizi~ku kondiciju zamewuju
znawe i iskustvo. To se, naravno, ne odnosi na
specijalne jedinice, gde psihofizi~ki kriteri-
jumi moraju da se po{tuju.
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teva odgovaraju}i pristup. Te jedinice moraju biti brzo pokretne,
obu~ene za specijalna dejstva – snage koje }e bilo koji vid ugro-
`avawa eliminisati u korenu, uz {to mawu upotrebu sile. Tako se
stvara kredibilitet i vojske i dr`ave u odnosu prema tom global-
nom problemu. Nikako ne treba zaboraviti pomo} koju Vojska pru-
`a u slu~aju elementarnih nepogoda, u {ta se, na`alost, mo`emo
uveriti i ovih dana. Tu je i pomo} u slu~aju epidemija, hemijskih
akcidenata, i sli~no. Sve su to zadaci koji nas o~ekuju. Posebno
mi je drago {to su ta pomo} i profesionalno izvr{avawe zada-
taka u Kopnenoj zoni, doprineli vra}awu na trenutak poquqanog
poverewa naroda u Vojsku, u kojoj, ~iwenica je, ima dosta profe-
sionalizma, korektnosti i vaqanih rezultata.

Tri jedinice iz sastava Operativnih snaga zavr{ile su obuku
za u~e{}e u mirovnim operacijama. Kakav je Va{ odnos pre-
ma toj vrsti anga`ovawa na{ih vojnika? I uop{te, kako na
sopstvenom, unutra{wem planu razre{avate zaokret kursa u
kome nam nedavni neprijateqi postaju saveznici?

– Vojska je, to se mora znati, ne-
merqiv dr`avni resurs i na unutra-
{wem, i na spoqnopoliti~kom planu.
Pomenu}u vam detaq sa kursa engleskog
jezika u Holandiji, koji sam poha|ao.
Jedna gospo|a, major holandske vojske,
zadu`ena za odnose sa javno{}u wiho-
vog ministarstva, odr`ala nam je pre-
davawe o Holandiji i wenoj vojsci, a
dobili smo i masu bro{ura o sistema-
tizaciji wihovih snaga, razme{taju.
Zanimqiv detaq je da je Holandija u to
vreme imala 72.000 vojnika, profesi-
onalaca. Toj zemqi ne prete neke po-
sebne opasnosti, nalazi se u Zapadnoj
Evropi, ~lanica je Natoa, okru`ena
dr`avama koje ne izra`avaju preten-
zije prema wenoj teritoriji... Holan-
dija je i tre}a zemqa na svetu po izdva-
jawu za vojsku i standardu wenih pri-
padnika, a ima i ~etiri bataqona van
svojih granica – u mirovnim  misijama
u Avganistanu, Iraku, Bosni i na Kos-
metu. U svetu je raspore|eno i petnae-

stak timova iz te zemqe sa razli~itom namenom, poput nadgledawa
sprovo|ewa sporazuma, i sli~no. Do 1990. godine ministar spoq-
nih poslova Holandije bio je rukovode}i ~ovek za pitawe spoqne po-
litike dr`ave, a onda se dogodio zaokret u kome ministar odbrane
sve vi{e ima uticaja i na tom poqu. Holandija kao mala zemqa u
ovom trenutku ima i generalnog sekretara Natoa. Za to isto vreme
zemqa bele`i odgovaraju}i napredak i u ekonomskoj sferi. Takvi
podaci su malo poznati u na{oj javnosti. 

Naravno, ovom pri~om ne ̀ elim da ka`em da mi treba da ide-
mo u operacije nametawa mira, operacije koje nisu pod pokrovi-
teqstvom UN, ali je veoma bitno da budemo prisutni tamo gde je
ceo svet  prisutan. To je odrednica dobre politike. Nedavno sam i
javno postavio pitawe za razmi{qawe: da smo sada ~lanica Na-
toa, da li bi pitawe statusa Kosmeta uop{te bilo postavqeno?
Svako ko se ozbiqno bavi politikom zna da se to nikada ne bi de-
silo. Emocije su jedno, realnost drugo. Meni kao vojniku bitno je
da kao profesionalac reagujem onako kako dr`avno i vojno ruko-
vodstvo, kome je narod ukazao poverewe, odlu~i. 

Slu`bovao sam na Kosovu i Metohiji. Bio sam na~elnik [taba
brigade posle preme{tawa Pri{tinskog korpusa u novu zonu. Nakon
neprijateqskog stava u vreme bombardovawa, mi smo u godinama koje
su usledile izgradili partnerski odnos sa multinacionalnim snaga-
ma na Kosmetu. Animozitet je potpuno neva`na kategorija u odnosu na
zadatak koji vam je dat da ga izvr{ite. Li~no sa tim nisam imao nika-
kav problem. Ka`em, emocije su jedno, realnost drugo.

Vi ste neposrednim iskustvom pro{li skoro sve du`nosti na
putu do generalskog ~ina. Kakav je, po Va{em mi{qewu,  pro-
fil oficira na{e vojske po`eqan danas? 

– Karakteristike tog ~oveka su odli~no opisane u kwizi na-
{eg vrhunskog vojskovo|e vojvode @ivojina Mi{i}a. I ni{ta se
nije promenilo, verujte. Zanimqivo je da je jo{ Vojska Kraqevine
Jugoslavije imala veoma jasno definisan profil oficira. Tada je
oficir morao da govori dva svetska jezika, morao je da bude izu-
zetno stru~an, ~esto je {kolovan i u inostranstvu, usavr{avao se
na doma}em terenu... Tako da su zahtevi koji se danas nalaze pred
mladim oficirima Vojske SCG upravo vra}awe tradiciji i mogu}-
nosti komunikacije sa svetom. Za nas je to imperativ. 

Kakve su perspektive Operativnih snaga? [ta je to {to
vas ~eka?

– Iz sada{we strukture operativnih snaga treba stvoriti {to
vi{e profesionalnih sastava. Osnova }elija budu}e vojske, u skla-
du sa Strategijom odbrane i dokumentima koji su u izradi, jeste ba-
taqon – divizion. Sada imamo vrlo malo takvih jedinica, a i one
nisu dovoqno popuwene profesionalnim vojnicima. Verovatno }e
prvi korak biti formirawe specijalne brigade koja }e obuhvatiti

72. i 63. brigadu, te delove drugih je-
dinica. Verujem da }e to biti embrion
profesionalne vojske SCG. Model we-
ne organizacije bi}e primeren poten-
cijalnim izazovima, rizicima i pret-
wama bezbednosti u na{em regionu. 

[ta je to za {ta se, posle svih bitaka
i bojeva koje smo vodili tokom isto-
rije, danas vredi boriti?

– @ivot je nepregledan tok. Ta re-
ka krivuda, nailazi na prepreke, su-
{e, obru{ava se punom snagom, ali
ni{ta ne mo`e da zaustavi weno kre-
tawe. U na{im `ivotima uvek postoje
stvari za koje se vredi boriti. Na~i-
ni borbe se, naravno, razlikuju. Sam
qudski `ivot zaslu`uje borbu. Ne
prihvatam malodu{nost, to je opasna
boqka protiv koje se tako|e vredi bo-
riti. Motiva uvek ima – a i vizija. 

Dragana MARKOVI]
Snimio Zvonko PERGE

Problem podoficirskog kadra mogu}e je re{iti ta-
ko {to bi se od vojnika profesionalaca, odre|e-
nim kursevima, dobijali kvalitetni podoficiri.
Primer jednog mladi}a iz 63. padobranske brigade
to potvr|uje. Posle odslu`ewa vojnog roka u toj je-
dinici postao je vojnik po ugovoru – padobranac, a
posle dve godine slu`be zavr{io je i sredwe stru~-
no specijalisti~ko {kolovawe u Vojsci i postao
podoficir. Nivo wegove osposobqenosti ne mo`e
se porediti sa sposobnostima momka koji je zavr-
{io sredwu {kolu i tek treba da krene na osnovnu
padobransku obuku.

Nije dobar sistem u kome }e potporu~nik koji zavr-
{i Vojnu akademiju biti potpukovnik bez ikakvog usa-
vr{avawa. Ako se ne{to ne promeni, ponovo }emo
imati nesrazmernu strukturu oficira po ~inovima
u Vojsci, a time i sistem koji ne mo`e dobro da funk-
cioni{e.


